
گروه اقتصادی: پس از حضور 3 نماینده مجلس شورای 
اس��امی در بی��ن کارگران معترض هفت  تپ��ه، در ادامه 
پیگیری های مجلس شورای اسامی در این باره، جلسه ای 
هفته گذش��ته با حضور نمایندگان کارگران، نمایندگان 
مجلس ش��ورای اس��امی، نمایندگان دیوان محاسبات، 
نمایندگان س��ازمان بازرسی و نماینده دولت به ریاست 

علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس برگزار شد. 
به گ��زاش »وطن امروز«، در این جلس��ه نمایندگان 
کارگران با قرائت بیانیه ای با اشاره به سابقه 50 ساله این 
شرکت و نقش آن در راه اندازی سایر مجموعه ها، خواستار 
پرداخت حقوق های معوق، تمدید بیمه، بازگشت به کار 
کارگران به ناحق اخراج ش��ده و بازپس گیری اختیارات 
شرکت از بخش خصوصی و واگذاری آن به بخش دولتی 
ش��دند. همچنین با تاکید بر نزدیک بودن زمان کش��ت 
نیش��کر، درخواس��ت کردند تعیین تکلیف ش��رکت در 

روزهای آتی انجام شود. 
سعید بیت عفری، نماینده دیوان محاسبات ضمن تایید 
تخلفات انجام شده در واگذاری این شرکت گفت: خریدار 
باید اهلیت  س��نجی ش��ود اما در این واگذاری متاسفانه 
خریدار اهلیت نداشته است. همچنین این بنگاه یک بنگاه 
استراتژیک است و در این گونه بنگاه ها باید خریدار با دقت 
بیش��تری انتخاب شود. همچنین این مجموعه با قیمتی 

پایین تر از قیمت واقعی واگذار شده است. 
مدیرکل اقتصادی اس��تانداری خوزستان نیز با اشاره 
به پرونده امید اس��د بیگی، کارفرمای ش��رکت کش��ت و 
صنعت هفت  تپه در قوه قضائیه گفت: این مس��اله س��یر 
قانونی دارد و پرونده کارفرما در مراجع قضایی اس��ت. تا 
مش��خص شدن نتیجه این پرونده باید صبر کرد و بدون 
نتیجه دادگاه نمی توان درباره انتقال مالکیت این مجموعه 

تصمیم گیری کرد. 
نماینده س��ازمان بازرس��ی هم اظهار داشت: با وجود 
اینکه این جلس��ه از درجه اهمیت بالایی برخوردار است 
اما متاسفانه شاهدیم استاندار خوزستان و معاون ایشان 
در جلس��ه حضور پیدا نکردند و مدیرکل خود را به این 
جلسه فرستادند. همچنین مدیر کل استانداری خوزستان 
درباره مشکات کارگران یک کلمه هم صحبت نکردند. 
درباره این پرونده، س��ازمان بازرسی قبل، حین و بعد از 

واگذاری، گزارش های خود را به دولت فرستاده است. 
صالحی، نماینده دولت هم در این جلسه با اعام خبر 
ارسال دستورالعمل اهلیت س��نجی خریداران بیان کرد: 
ش��رایط ما در واگذاری بنگاه ه��ا، پرداخت بموقع حقوق 
و بیمه کارگران، عدم کاهش س��طح اش��تغال و افزایش 
س��طح تولید است. همچنین قرار است معاون اول دولت 
روز دوش��نبه 20 مرداد)امروز( جلس��ه ای با موضوع حل 
مشکات شرکت کش��ت و صنعت هفت  تپه برگزار کند. 
وی اف��زود: اگر خریداری پس از واگذاری بخواهد حقوق 
کارگران را ندهد یا س��طح تولی��د را پایین بیاورد، قطعا 

دولت با او برخورد می کند. 
پ��س از آن یک��ی از نمایندگان کارگران با اش��اره به 

آمارهای تولید ش��رکت گفت: میزان تولید ش��کر قبل از 
واگذاری 57 هزار تن بوده است اما پس از واگذاری، این 
میزان به 19 هزار تن رس��ید. اگر نظارتی از سوی دولت 

وجود داشت، این روند باید یک جایی متوقف می شد. 
در انته��ا علی نیکزاد که ریاس��ت جلس��ه را بر عهده 
داش��ت، به جمع بندی اولویت ها پرداخ��ت و خطاب به 
نماینده دولت گفت: اولویت هایی که به اقدام فوری دولت 
نیاز دارد شامل تسریع در پرداخت حقوق معوقه کارگران، 
تمدید بیمه ایشان، تسریع در کشت نیشکر و بازگشت به 
کار کارگرانی است که به ناحق اخراج شده اند. نایب رئیس 
مجلس همچنین تاکید کرد: در جلسه بعد گزارشی را از 
اهلیت یا عدم اهلیت کارفرما، برای تصمیم گیری درباره 
خل��ع ید او ب��ه مجلس ارائه دهی��د. وی افزود: مدیریت 
زمان کش��ت را به استاندار خوزس��تان می سپاریم و در 
صورتی که این اتفاق درست مدیریت نشود، وزیر کشور 

را استیضاح می کنیم.
کج روی دولت در اجرای خصوصی سازی ■

با وجود اینکه به طور کلی اجرای سیاست خصوصی سازی 
در ایران کارنامه موفقی نداشته اما در دولت حسن روحانی 
نارس��ایی ها در اجرای این سیاست به اوج خود رسیده و 

رفته رفته در حال تبدیل شدن به یک بحران است. 
 دیگر هفته ای نیس��ت که رس��انه ها خبری مبنی بر 
برگ��زاری اعتراضات کارگری منتش��ر نکنن��د. از جمله 
خصوصی س��ازی های شکس��ت خورده در سال های اخیر 
را می توان ش��رکت کش��ت و صنعت نیش��کر هفت تپه، 
پالایش��گاه کرمانشاه، کش��ت و صنعت مغان، آلومینیوم 
المهدی هرمزگان، کش��ت و صنعت کارون خوزس��تان، 
مجتم��ع گوش��ت اردبی��ل و... دانس��ت؛ کارخانه های��ی 
ک��ه حکم قلب تپن��ده جغرافیای خ��ود را دارند و حالا 
ه��زاران کارگ��ر و کارمند ای��ن بنگاه ها بیکار ش��ده اند. 
آش خصوصی س��ازی در دولت روحانی آنقدر ش��ور شد 
که رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی آن، یعنی میرعلی 
اش��رف عبدالله   پوری حس��ینی تحت پیگرد قانونی قرار 
گرفت. پوری حس��ینی، نماینده استان آذربایجان شرقی 
در دوره های س��وم و ششم مجلس شورای اسامی بود و 
در انتخابات ریاس��ت جمهوری سال 1392 ریاست ستاد 
انتخاباتی حسن روحانی در آذربایجان شرقی را بر عهده 
داشت و اوایل مهر 1392 از سوی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی به عنوان رئیس سازمان خصوصی سازی و معاون 
وزی��ر اقتصاد منصوب ش��د. واگذاری های��ی که در زمان 
ریاس��ت پوری حسینی انجام شد همواره پرحاشیه بود و 

خالی از اشکال نبوده اند. 
پوری حسینی تا س��ال 1398 در این سازمان فعالیت 
داش��ت تا اینکه مرداد 1398 خبر بازداش��ت او با دستور 
مقامات قضایی و با اتهام اخال در نظام اقتصادی کشور و 
تضییع گسترده اموال عمومی و دولتی در رسانه ها منتشر 
شد و پرونده او اکنون در جریان رسیدگی های قضایی است. 
تا انتشار حکم نهایی توسط قوه قضائیه نمی توان بیش از این 
به این موضوع پرداخت اما آنچه روشن است اینکه بخش 

قابل توجهی از اتهامات وی مربوط به خصوصی سازی هایی 
است که در دوره مدیریتش انجام شده است. 

واگذاری رانتی هفت تپه ■
در این بین، مجموعه کشت و صنعت نیشکر هفت تپه 
را می توان ش��اخص ترین خصوصی سازی شکست خورده 
در دولت تدبیر و امید دانس��ت. این شرکت قدیمی ترین 
تولیدکننده ش��کر از نیش��کر در ایران است و سابقه ای 
بیش از 50 ساله دارد. شرکت هفت تپه سال 1394 به 2 
جوان به اصطاح سرمایه گذار به نام های امید اسدبیگی و 
مهرداد رستمی واگذار شد. این دو از کمترین تخصص در 
امر کشاورزی و صنعت نیشکر برخوردار نبودند و همین 
موضوع نش��ان دهنده عدم توجه سازمان خصوصی سازی 

به اهلیت خریداران بود. 
تا پیش از واگذاری هفت تپه به بخش خصوصی، میزان 
تولید و برداشت و فروش شکر این شرکت رشد صعودی 
داش��ت اما درس��ت از زمانی که این واگذاری انجام شد، 
میزان تولید و برداش��ت و ف��روش و حتی صادرات این 
محصول استراتژیک در هفت تپه دچار افت شدید شد به 
نحوی که اکنون این مجموعه عظیم تولیدی در آس��تانه 
ورشکس��تگی قرار گرفته و این نتیجه خصوصی س��ازی 
غلطی اس��ت که در دوره ریاست پوری حسینی در دولت 
تدبیر و امید انجام ش��ده اس��ت. آمارها نشان می دهد از 
زمان واگذاری این ش��رکت به بخ��ش خصوصی، میزان 
تولید س��الانه ش��کر آن از 70 هزار ت��ن به 30 هزار تن 
رس��یده و سطح زیرکشت آن از 8600 هکتار به 7300 
هکتار کاهش یافته است. همچنین سطح برداشت نیشکر 
آن از متوس��ط 8400 هکتار به کمتر از متوسط 6700 
هکت��ار تقلیل یافته و بدهی های ش��رکت از حدود 400 
میلیارد تومان به بیش از 1000 میلیارد تومان رس��یده 
اس��ت. تمام فعالان کارگری این ش��رکت و اقتصاددانان 
و صاحبنظ��ران و حتی دغدغه من��دان روی این موضوع 
اتفاق نظ��ر دارند که واگذاری مجموعه کش��ت و صنعت 
نیش��کر هفت تپه باید مجددا بررسی شده و مدیریت این 

مجموعه به دولت بازگردد. 
از س��ویی، نحوه واگذاری ش��رکت هفت تپه همچون 
سایر شرکت هایی که در دولت فعلی به بخش خصوصی 
واگذار ش��دند، خالی از اشکال نبوده و شائبه هایی درباره 
قیمت گذاری آن مطرح شده است. به عنوان نمونه کشت 
و صنعت نیشکر هفت تپه در سال 1394 به قیمتی که در 
سال 1393 تعیین شده بود )290 میلیارد تومان( واگذار 
ش��د. این رقم تقسیط ش��د و در پرداخت اول اسدبیگی 
6 میلیارد تومان در اختیار س��ازمان خصوصی سازی قرار 
داد، جالب اینجاست که در همین ابتدای مسیر این فرد 
تس��هیات 10 میلیاردی برای رونق تولید دریافت کرد. 
به زبان ساده سرمایه اولیه و آورده اسدبیگی توسط بانک 
پرداخت شد. جزئیاتی از پرداخت یا عدم پرداخت اقساط 
بعدی در دس��ت نیس��ت اما با وجود تولید این مجموعه 
اقتصادی، بازپرداخت این اقساط کار دشواری نبوده است. 
ناگفت��ه نمان��د این واگذاری غل��ط و بی ضابطه، روی 

پرداخت حقوق و مزایای کارگران شرکت هم بی تاثیر نبود 
و طی این 5 سال، پرداخت حقوق کارگران بارها با تاخیر 
مواجه ش��د و این در حالی است که کارفرمای شرکت با 
سوءاس��تفاده از این ش��رایط، چندین بار در بازپرداخت 
تعهدات ارزی و تسهیات اعتباری خود زمان خریده است. 
در هفته ه��ای جاری هم ک��ه دادگاه تخلفات ارزی و 
بانکی امید اس��دبیگی به اتهام فساد 1/5 میلیارد دلاری 
در حال برگزاری است، صرفا در یک فقره، طبق اظهارات 
نماینده دادس��تان به یکی از مدیران بانک مرکزی 700 
سکه بهار آزادی داده است. با این حال وی مسأله حقوق 
کارگران را پیش کشیده و عنوان کرده به دلیل پرداخت 
حقوق کارگران از محل تس��هیات نتوانسته دیون خود 

را بازگرداند. 
سوءاستفاده اسدبیگی از کارگران ■

ناگفته نماند امید اس��دبیگی اکنون به شرط پرداخت 
حق��وق مع��وق کارگران و کارکنان ش��رکت در خارج از 
زندان به س��ر می برد. ب��ا این حال هن��وز معوقات آنان 
به طور کامل پرداخت نش��ده و قریب به 60 روز اس��ت 
کارگران این شرکت مقابل فرمانداری شوش برای تحقق 
مطالب��ات صنفی خود و به دلیل پرداخت نش��دن 3 ماه 
حقوق شان، اعتراض مس��المت آمیز برگزار می کنند، هر 
چن��د اس��دبیگی بارها در دادگاه متهم��ان ارزی پرونده 
هفت تپه، وع��ده پرداخت حقوق ها را داده و اظهار کرده 
اس��ت: »بعد از آنکه ب��رای پرداخت حقوق های کارگران 
و کارکن��ان با بحران مالی روبه رو ش��دم، یورو های بانک 
مرکزی را برای حقوق مصرف کردم؛ موضوعی که در آن 
زمان جرم نبود«.  مسعود شاه محمدی، نماینده دادستان 
در دادگاه رس��یدگی به تخلفات این متهمان با اشاره به 
سوءاستفاده اسدبیگی از مطالبات معوق کارگران گفت: 
»آقای اس��دبیگی حاکمیت را تحت فش��ار قرار می داد. 
می گف��ت چند میلیارد دارم؛ می توانم با آنها پول برق را 
بده��م یا حقوق کارگ��ران را! اینگونه حاکمیت را در دو 
راه��ی قرار می داد و حقوق ه��ا را پرداخت نمی کرد تا از 
آنان به عنوان س��پر انسانی برای خود استفاده کند«. با 
اتکا به گفته های نماینده دادستان که این روزها از او به 
عنوان فردی که دغدغه مبارزه با فساد اقتصادی و رانت 
دارد یاد می شود، مشخص است که اسدبیگی از کارگران 
این ش��رکت و نام هفت تپه برای رسیدن به منافع خود، 

سوءاستفاده کرده است.
پای استاندار خوزستان هم به پرونده هفت تپه باز شد ■

ماجرای هفت تپه و خصوصی سازی غلط دولت تدبیر 
ام��ا پایان خطای دولت در این موضوع نبود، مس��ؤولان 
دولت پس از واگ��ذاری مجموعه هفت تپه، هیچ نظارتی 
بر مدیریت این مجموعه نداش��تند و نسبت به اعتراضات 
کارگران به مش��کات این مجموعه بی تفاوت بودند.  در 
جری��ان واگذاری هفت تپه، بارها اعتراضات کارگران این 
ش��رکت مقابل فرمانداری شوش و حتی در خیابان های 
این شهرستان و مقابل اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
ش��وش برگزار شد اما هیچگاه استاندار خوزستان و سایر 
مسؤولان استانی از فرماندار گرفته تا نمایندگان استاندار 
خوزستان صدای این اعتراضات را نشنیدند و اقدامی در 
 جه��ت تحقق مطالبات صنفی این کارگران مظلوم انجام 

ندادند. 
در بخش��ی از دادگاه مدیران هفت تپه، پای اس��تاندار 
خوزستان هم به این پرونده باز شد. طبق گفته های قاضی 
پرونده متهمان ارزی شرکت هفت تپه و نماینده دادستان 
و اظهارات متهمان پرونده، در جلسات ابتدایی این دادگاه 
از زد و بند های امید اسدبیگی، پرده برداری شده تا جایی 
که پای غامرضا شریعتی، استاندار خوزستان و همسر او و 
مجتبی شهیدزاده، رئیس صندوق توسعه ملی، مدیر شعب 
اس��تان تهران بانک کشاورزی و... به این جریان باز شد. 
حتی در چهارمین جلس��ه این دادگاه، نماینده دادستان 
خطاب به مدیر ش��عب اس��تان تهران بانک کش��اورزی 
می گوید: »چرا به امید اس��دبیگی به عنوان یک مشتری 
ویژه، بدون ضوابط 250 میلیون دلار ارز داده اید؟ ش��ما 
باید اعام کنید این امر به س��فارش چه اش��خاصی بوده 
است؟« که این متهم در پاسخ به این سوال شاه محمدی 
اظهار می کند: »در 16 آبان 96 جلسه ای با حضور استاندار 
خوزستان و امید اسدبیگی در دفتر شهیدزاده، مدیرعامل 
وقت بانک کش��اورزی برگزار شد و بر اساس این جلسه 
مقرر ش��د ما به اس��دبیگی ارز پرداخت کنیم«. حتی در 
این دادگاه مشخص شد که از سوی اسدبیگی 200 هزار 
دلار و هزینه س��فر خارجی به همسر استاندار خوزستان 
پرداخت ش��ده اس��ت که این نش��ان می دهد غامرضا 
ش��ریعتی، حامی بی چون و چرای اس��دبیگی بوده و در 
جریان واگذاری این شرکت به او نیز دست داشته است، 
چرا که بارها گفته ش��ده این شرکت به صورت سفارشی 

به اسدبیگی واگذار شده است.
 ب��ا در نظر گرفتن تمام این م��وارد، علت بی توجهی 
استاندار خوزستان به اعتراضات کارگری شرکت هفت تپه 

مشخص می شود.

جزئیات دریافت کارت اعتباری خرید 
با وثیقه گذاری سهام عدالت

و  بیم��ه  بانک��ی،  ام��ور  مع��اون 
شرکت های دولتی وزارت اقتصاد 
روز گذشته به همراه برخی مدیران 
بانکی در نشست خبری ارائه کارت 
اعتباری ب��ا وثیقه گذاری س��هام 
عدالت، نحوه ارائه و مکانیس��م فعالیت این کارت های 
اعتب��اری را توضیح داد. عباس معمارنژاد ضمن تاکید 
بر اینکه امکان خرید با این کارت های اعتباری از تمام 
مراکز خرید امکان پذیر است، توضیح داد: باز پرداخت 
این تسهیات 3 ساله و سود آن مطابق مصوبه شورای 
عالی پول و اعتبار 18 درصد پیش بینی ش��ده و وثیقه 
این تسهیات س��هام عدالت است و مشتریان نیاز به 
ارائه هیچ ضمانت دیگر یا س��پرده گذاری پیش یا پس 
از دریافت وام نخواهند داشت. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تاش بر این است که تمام فرآیند اعطای این تسهیات 
الکترونیک انجام ش��ود، گفت: اکنون بانک ملی تمام 
مراحل اعطای این تسهیات را برای مشتریان خود به 
شکل الکترونیک انجام می دهد. سامانه بانک ملت هم 
بزودی آماده خواهد ش��د. بانک های صادرات، تجارت 
و س��په هم در فرآیند تکمیل الکترونیکی سازی تمام 

مراحل اعطای این تسهیات هستند. 
محمدرضا حسین زاده، مدیرعامل بانک ملی هم در 
ادامه این نشست گفت: باید توجه داشت که دارندگان 
این کارت اعتباری در صورتی که مبلغ خریداری شده 
خود به وس��یله ای��ن کارت را در بازه زمانی یک ماهه 
تس��ویه کنند، آن مبلغ مشمول تسهیات 18 درصد 
نخواهد ش��د و برای این گروه از مش��تریان سود صفر 
درصد در نظر گرفته خواهد ش��د و آنان می توانند به 
طور مداوم با این ش��یوه از اعتب��ار کارت های خود به 
ص��ورت ماهانه بهره ببرند. وی افزود: اما اگر این زمان  
گذشت و تس��ویه نشد این مبلغ تبدیل به وام شده و 
دیگر باید بهره 18 درصدی پرداخت شود. حسین زاده 
گفت: دارندگان سهام عدالت برای دریافت این وام باید 
به همان بانکی مراجعه کنند که آنجا حس��اب دارند و 

شماره شبای شان را معرفی کرده اند. 

طرح استیضاح وزیر نفت در مجلس 
کلید خورد

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
دیروز گفت: امروز به همراه تعدادی از نمایندگان، طرح 
اس��تیضاح وزیر نفت را کلید زدیم. ما معتقدیم مدیریت 
آقای زنگنه خسارت های زیادی را بر صنعت نفت کشور 
تحمیل کرده اس��ت و ادامه حضور ایشان در وزارت نفت 
منافع ملی را تأمین نمی کند. محمدابراهیم رضایی گفت: 
ه��م در بازار نفت و هم در بازار گاز، ایران در حال حذف 
شدن است که این موضوع حاکی از ضعف عملکرد وزارت 
نفت در حوزه دیپلماسی انرژی است. همچنین این ضعف 
دیپلماسی باعث شده اس��ت که متأسفانه در سال های 
گذشته محکومیت هایی در مجامع بین المللی داشته باشیم. 
وی افزود: در حوزه صادرات و تجارت گاز نیز اوضاع فعلی 
ایران اصا جالب نیست و قرارداد صادرات گاز به پاکستان 
کاما رها شده است. همچنین ظرفیت هایی برای سوآپ 
گازی و صادرات گاز به کشورهای همسایه وجود دارد که 
وزارت نفت نسبت به آن بی توجه است. موضوع کرسنت 
نیز که قرار بود در دولت فعلی حل شود هنوز مبهم باقی 
مانده است. رضایی تاکید کرد: یکی از اشتباهات دیگر وزیر 
نفت که خسارات کانی به کشور وارد کرد ناظر به حذف 
سهمیه بندی بنزین در سال 94 و بی اعتبار کردن کارت های 
سوخت بود، سپس ایشان دوباره سال 98 سهمیه بندی و 

کارت سوخت را احیا کرد. 

آغاز تحویل واحدهای طرح اقدام 
ملی مسکن در آینده نزدیک

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: 3 
استراتژی برای مسکن در وزارت راه 
طراحی شده که یکی از آنها تولید 
انبوه مس��کن اس��ت که بر اساس 
نیازمندی ه��ا در ط��رح جامع ملی 
مس��کن، در سال 900 تا یک میلیون واحد مسکونی در 
کشور نیاز داریم که باید در چندسال آینده این نیازها تأمین 
شود، بنابراین خانه سازی در مقیاس بزرگ مدنظر است. 
محمود محمودزاده اظهار داشت: در یک سالی که طرح 
اقدام ملی مسکن شروع شده، برای بیش از یک میلیون و 
200 هزار واحد برنامه ریزی شده که از این تعداد بیش از 
400 هزار واحد مراحل اجرایی   اش شروع شده و در مرحله 
ساخت قرار دارد و بر اساس آخرین اعام بعد از دهه اول 
محرم در مراسم رس��می به عنوان نمادین از واحدهای 

ساخته شده رونمایی می شود. 

 کمبودی در کالاهای اساسی
 وجود ندارد

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران 
گفت: هیچ گونه کمبودی در زمینه کالاهای اساسی در 
تهران وجود ندارد و عرضه در بازار به اندازه کافی انجام 
می ش��ود. یدالله صادقی با بیان اینکه با گران فروش��ی 
کالاهای اساسی برخورد جدی می کنیم، درباره افزایش 
قیمت برخی کالاها از جمله مرغ، تصریح کرد: اس��تان 
تهران جزو استان های تولید کننده مرغ نیست و هر میزان 
که مرغ وارد میدان بهمن می شود، ما در اختیار میادین 
می��وه و تره بار قرار می دهیم و ای��ن کالا در میادین به 
قیمت هر کیلوگرم 15 هزار و 750 تومان به مردم عرضه 
می شود. صادقی اضافه کرد: در زمینه عرضه گوشت مرغ 
مش��کلی نداریم و توزیع طبق روال انجام می شود؛ این 
مسأله درباره حبوبات نیز صادق است. این مقام مسؤول 
با تأکید بر اینکه همکاران ما قیمت اجناس را در مراکز 
عرضه، کنترل کرده و با گران فروش��ی مقابله می کنند، 
خاطرنش��ان کرد: ما با گران فروش��ی برخورد می کنیم 
اما باید بین گران فروش��ی و گرانی تمایز قائل شد؛ اگر 
قیم��ت یک کالا ناش��ی از متغیرهای کان اقتصادی و 
تورم عمومی افزایش یافته باشد، نمی توان به آن عنوان 

گران فروشی اطاق کرد.

اخبار

اقتصادی

»وطن امروز« گزارش می دهد؛  در جلسه نمایندگان مجلس با کارگران هفت تپه چه گذشت؟

مجلس پناه کارگران
دستور نایب رئیس مجلس به دولت: کشت نیشکر و بازگشت کارگرانی که  به ناحق اخراج شده اند، تسریع شود

رشد 44 هزار واحدی بورس
شاخص کل بازار سرمایه روز گذشته با 44 هزار و 320 واحد افزایش به رقم 2 میلیون و 78 هزار و 512 واحد رسید. 
همچنین شاخص کل هموزن با هزار و 582 واحد افزایش به رقم 533 هزار و 440 واحد رسید. در جریان معامات 

روز گذشته بازار سرمایه، تعداد 9 میلیارد سهم به ارزش تقریبی 17 هزار میلیارد تومان معامله شد. 

دوشنبه 20 مرداد 1399
وطن امروز     شماره 299۵

نماینده مردم تهران در مجلس در گفت و گو با »وطن امروز« با اشاره به اصاحات مورد نیاز در سازوکار خصوصی سازی 
گفت: اصل 44 یک اصل مترقی در قانون اساسی است، این اصل سیاست ها و اهداف کلی را مشخص می کند و قوانین 
فرودستی مانند جزئیات و نحوه اجرا در آیین  نامه های آن مشخص می شود. آیین نامه های فرودستی نیاز به تجدیدنظر 
دارد اما اصلی ترین موضوع برای تجدید نظر، شیوه اجرای خصوصی سازی است. احمد نادری در رابطه با شیوه اجرای 
خصوصی سازی اظهار داشت: در خصوصی سازی های انجام شده که در آنها تخلفات فراوان صورت گرفته، یا خریدار اهلیت 
نداشته یا قیمت واگذاری دچار اشکال بوده یا نظارتی بعد از واگذاری وجود نداشته است. بروز هر یک از این تخلفات نشان 
از اجرای غلط این طرح توسط دولت است اما گاهی شاهد آن هستیم که هر 3 مورد این تخلفات در برخی واگذاری ها 
مثل واگذاری شرکت هفت تپه اتفاق افتاده است. این نماینده مجلس در تشریح چگونگی واگذاری شرکت کشت و صنعت 
نیشکر هفت تپه بیان کرد: زمین های شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه مجموعا 30 هزار هکتار است که دولت 
تمام این زمین ها را به همراه تمام ادوات و امکانات به قیمت ناچیز 6 میلیارد تومان واگذار کرده است. همچنین پس از 
واگذاری، دولت این شرکت را با 5 هزار نفر کارگر رها کرد. این بنگاه استراتژیک توسط دولت به یک فرد نااهل واگذار شد 
و پس از واگذاری نیز هیچ نظارتی توسط دولت صورت نگرفت. نادری درباره راهکار اصاح خصوصی سازی خاطرنشان 
کرد: بعد نظارتی در خصوصی سازی باید تقویت شود. همچنین سازمان های نظارتی نظیر سازمان بازرسی، مجلس شورای 
اسامی، دیوان محاسبات و قوه قضائیه باید بر واگذاری ها نظارت کنند و مدیریت جدی بر نظارت داشته باشد. دولت با 
خصوصی سازی شتابان و بی امان، بخش زیادی از اموال ملی را به افراد نااهل و بعضا معلوم الحال و به سبب رابطه ای که بین 
آنها و دولتمردان وجود داشته واگذار کرده است. این نوع خصوصی سازی باید متوقف شود. دولت به بهانه خصوصی سازی 
به مخصوصی س��ازی روی آورده اس��ت. وی در انتها تاکید کرد: دغدغه مجلس بازنگری جدی در روند خصوصی سازی 
است. اهداف کلی سیاست های اصل 44، کوچک شدن دولت و واگذاری بنگاه های دولتی به بخش خصوصی به منظور 

بالا بردن تولید ناخالص داخلی است اما با شیوه اجرای این سیاست ها توسط دولت، نقض غرض صورت گرفته است.

 عضو کمیسیون اصل 90 قانون اساسی مجلس شورای اسامی در تشریح علل مشکات موجود در خصوصی سازی 
به »وطن امروز« گفت: در جلسه ای که در کمیسیون تلفیق با موضوع بررسی مشکات شرکت کشت و صنعت نیشکر 
هفت تپه برگزار شد، رئیس سازمان خصوصی سازی تاکید کرد در خصوصی سازی شرایط مختلفی برای واگذاری باید 
لحاظ شود که یکی از آن شروط داشتن اهلیت است، لذا مشکل عمده در واگذاری ها کمبود قوانین و خلأهای قانونی 

نیست و عمده مشکات ناشی از اجرای غلط و نبود نظارت بر اجرای قانون است. 
سیدنظام الدین موسوی ادامه داد: مواردی که ما در واگذاری هایی مثل هفت تپه و هپکو مشاهده کردیم این بود که 

مجری قانون، قانون را رعایت نمی کند و نظارتی هم پس از واگذاری ندارد. 
وی در رابطه با نحوه واگذاری شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه گفت: این واگذاری غلط بوده، چرا که خریدار 
هیچ گونه اهلیتی نداشته است. وقتی یک بنگاه اقتصادی بویژه آنهایی که دارای هویت و تعداد زیادی کارگر هستند واگذار 

می شود، باید بر نحوه واگذاری و مدیریت پس از آن نظارت جدی و مستمر داشته باشیم. 
موسوی افزود: این بنگاه ها ملک شخصی افراد نیست که هرطور بخواهند با آن برخورد کنند. این شرکت ها هویت و 

تاثیر منطقه ای دارند و معیشت افراد زیادی از این شرکت ها تامین می شود. 
عضو کمیسیون اصل 90 مجلس گفت: خریدار تنها به دلیل داشتن پول نمی تواند صاحب یک بنگاه اقتصادی 
شود و باید اهلیت، دلبستگی به آن مجموعه و تخصص لازم را داشته باشد. در صورتی که شخص خریدار تخصص 
لازم برای آن کار را ندارد، باید از یک تیم مدیریتی قوی و متخصص بهره گیرد تا بتواند تداوم روند مثبت شرکت 

را حفظ کند. 
وی در انتها تاکید کرد: در شروط حین واگذاری آمده است سطح اشتغال مجموعه واگذارشده نباید از آمار زمان 
واگذاری پایین تر بیاید و در عین حال سطح تولید باید افزایش پیدا کند. متاسفانه در واگذاری های صورت گرفته مثل 

شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه، عدم رعایت تمام این موارد قابل مشاهده است. 

نماینده مجلس در گفت وگو   با »وطن امروز«:
دغدغه مجلس، بازنگری جدی در روند خصوصی سازی است

عضو کمیسیون اصل 90 قانون اساسی مجلس در گفت وگو   با »وطن امروز«:
غفلت از اهلیت سنجی و نظارت، علت مشکلات خصوصی سازی است


